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A demisionat ministrul de
finanþe al Portugaliei

Vitor Gaspar, ministrul finanþelor
din Portugalia, a demisionat din func-
þie luni seara, la doi ani de la prelua-
rea mandatului. Secretarul de stat
din minister, Maria Luis Albuquer-
que, îi va lua locul, învestirea sa fiind
programatã pentru ieri seara.

Preºedintele Portugaliei, Anibal
Cavaco Silva, a acceptat demisia lui
Gaspar, respectiv numirea lui Albu-
querque.

“Am convingerea fermã cã pleca-
rea mea va contribui la consolidarea
echipei guvernamentale", a spus Gas-
par în scrisoarea de demisie adresatã
primului-ministru. Fostul oficial de
la Lisabona a dãugat: “Riscurile ºi
provocãrile viitorului apropiat sunt
enorme ºi cer coeziune în guvern”.

Vitor Gaspar este cel care a imple-
mentat mãsurile dure de austeritate
cerute prin pachetul internaþional de
salvare a þãrii. Demisia sa a venit pe
fondul unei opoziþii tot mai mari din
partea populaþiei la constrângerile
bugetare.

Directorul “Hypo
Alpe-Adria” Austria
renunþã la funcþie

Directorul executiv al “Hypo
Alpe-Adria-Bank International” AG
din Austria, Gottwald Kranebitter, a
demisionat dupã ce banca naþionali-
zatã a avertizat cã va suferi pierderi
din cauza concesiilor propuse de au-
toritãþi ca sã obþinã aprobarea Uniu-
nii Europene pentru ajutorul de stat.

În opinia sa, constrângerile asupra
noilor operaþiuni ale bãncii ºi accele-
rarea înstrãinãrii activelor genereazã
pierderi ce puteau fi evitate.

Kranebitter va continua sã lucre-
ze pentru banca austriacã pânã la fi-
nalizarea raportului financiar pe se-
mestrul întâi. (V.R.)
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O COMPARAÞIE NEPOTRIVITÃ

Lucian Anghel spune
cã Sobolewski este un
fel de Mourinho

Venirea lui Ludwik Sobo-
lewski ca director general
la Bursa de Valori Bucu-

reºti este ca ºi
când l-am aduce
pe Jose Mourin-
ho (n.r. cel mai
de succes antre-
nor de fotbal din
ultimul deceniu)
în România, con-
s ide rã Luc ian
Anghel, preºe-
dintele BVB.

C o m p a r a þ i a
este onorantã, la o
privire sumarã,
portughezul Jose
Mourinho fiind
considerat drept
unul dintre cei mai
mari antrenori din
toate timpurile,
fiind supranumit
“The Special One” (Cel special).

Însã, dincolo de trofeele ºi rezulta-
tele pozitive, Mourinho este cunos-
cut ºi pentru aroganþa sa excesivã
care i-a adus un capital uriaº de anti-
patie, pentru stilul mai puþin elegant
prin care se desparte de cluburile la
care a activat ºi pentru felul neprie-
tenos în care se comportã cu fotba-
liºtii, în special cu „autohtonii”, care
înseamnã ceva pentru istoria respec-

tivei echipe.
Nu ºtim cât de avansate sunt

cunoºtinþele lui Lucian Anghel în
materie de fotbal
ºi nici cât de bine
a ajuns sã îl ºtie pe
S o b o l e w s k i
(totuºi, nu am au-
zit pe nimeni,
încã, sã-l declare
pe Sobolewski cel
mai bun director
de bursã al tuturor
timpurilor).

Un punct unde
cu siguranþã So-
bolewski nu se
aseamãnã cu Mo-
urinho este sala-
riul, antrenorul
având o cotã între
10 ºi 20 de milioa-
ne de euro pe an.

Victor Cionga,
fostul CEO BVB, era remunerat cu
aproximativ 8.500 de euro pe lunã,
iar salariul polonezului probabil cã
va fi la acest ordin de mãrime.

VERONICA PLÃCINTESCU

(continuare în pagina 5)

NOI SCHIMBÃRI PRECONIZATE

Termenul de platã
pentru privatizarea
CFR Marfã - prelungit
lGFR ar putea plãti cele 202 milioane euro
dupã ce Consiliul Concurenþei va aviza preluarea
CFR Marfãl Privatizarea CFR Marfã, plinã de
contradicþii

Procesul de privatizare a ope-
ratorului feroviar de marfã
aduce noi surprize, fiind pre-

conizate unele modificãri legate de
contractul de vânzare-cumpãrare a
pachetului majoritar
de 51% din acþiunile
CFR Marfã.

Astfel, termenul de platã a celor
202 milioane de euro oferite pentru
achiziþia acestui pachet de acþiuni de
cãtre Grup Feroviar Român (GFR),
care a fost desemnat câºtigãtorul li-
citaþiei de privatizare a CFR Marfã,
ar putea fi prelungit, potrivit unui
proiect legislativ postat pe site-ul
Ministerului Transporturilor pentru
aprobarea elementelor principale ale
contractului de vânzare-cumpãrare

dintre statul român ºi GFR.
Documentul precizeazã: “Prin de-

rogare de la pct. 7.4 lit. a) din Strate-
gia de privatizare a Societãþii Naþio-
nale de Transport Feroviar de Marfã

CFR Marfã SA (…),
transferul dreptului
de proprietate asupra

acþiunilor de vânzare ºi plata integra-
lã a preþului de cumpãrare vor avea
loc în termen de cel mult 10 zile lu-
crãtoare de la data la care toate con-
diþiile suspensive prevãzute în con-
tract, inclusiv aprobarea tranzacþiei
de cãtre autoritãþile de concurenþã
competente, sunt îndeplinite”.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 11)

Citiþi, în pagina 5, articolul “Piaþa
aºteaptã minuni de la Sobolewski”.

Preþul cuprului afecteazã
investiþiile de la Roºia Poieni
lVaruajan Vosganian: “La Cupru Min lucrurile
s-au complicat, din cauza scãderii preþului la cupru”

Ministrul Economiei, Varu-
jan Vosganian, a declarat,
ieri, cã procesul de atra-

gere a unui posibil investitor pentru
încheierea unui parteneriat la
Abrud, la cariera de cupru de la
Roºia Poieni (Cupru Min) s-a “com-
plicat puþin” din cauza scãderii din
ultima vreme a preþului la cupru.

Potrivit declaraþiilor lui Varujan
Vosganian, ca urmare a scãderii pre-
þului la cupru, Guvernul ar putea sã
fie nevoit sã garanteze un preþ cât
mai mic pentru investitorii care se
vor arãta interesaþi de o posibilã in-

vestiþie la Abrud.
Pe bursa de la Londra, preþul cu-

prului pentru contractele cu livrare la
3 luni era, luni, de 6.980 dolari pe
tonã, faþã de peste 8.000 de dolari pe
tonã la începutul anului.

Domnia sa a mai precizat cã, în
prezent, sunt puse la cale ultimele
detalii pentu stabilirea nivelului de
investiþii necesare pentru retehnolo-
gizarea ºi avizele de mediu de la ex-
ploataþia de la Cupru Min.

ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în pagina 11)

COMPANII

De ce BNR nu mai poate
ajuta economia prin
reducerea dobânzilor?
Banca Naþionalã a României a

redus dobânda de politicã
monetarã, conform declara-

þiei ieºite din tipare a guvernatorului
Isãrescu din urmã cu douã luni. În

presã, entuzia-
smul a fost tem-
perat, pe fondul
reducerii semnifi-
cative a aºteptãri-
lor de iniþiere a
unui nou ciclu de
s c ã d e r e a
dobânzii de inter-
venþie.

Dar mai are vreo semnificaþie rea-
lã decizia BNR? Din pãcate, rãspun-
sul este negativ. Banca Naþionalã a
României a pierdut demult controlul
asupra dobânzilor din economia rea-
lã, deoarece excesele speculative din
ultimii ani au creat o dependenþã
acutã faþã de fluctuaþiile investiþiilor
strãine.

Guvernatorul BNR a pledat pen-
tru necesitatea unui nou acord cu
Fondul Monetar Internaþional, recu-
noscând faptul cã “nu prea ºtie ce ur-
meazã”. Banii de la FMI ar putea
compensa ieºirile de capitaluri pri-
vate, deºi acelaºi Mugur Isãrescu ne

explica avantajele finalizãrii acordu-
lui cu instituþia internaþionalã nu cu
mult timp în urmã.

Sã însemne aceste declaraþii cã nici
mãcar Banca Naþionalã nu mai crede
în puterea de stimulare a dobânzilor
scãzute? ªi de unde vine aceastã
schimbare radicalã de poziþie a ofi-

cialilor BNR, mai volatilã chiar decât
fluctuaþiile monedei naþionale? Sã fie
o recunoaºtere a faptului cã un dolar
de la FMI nu are aceeaºi calitate (n.a.
este credit) comparativ cu un dolar
dintr-o investiþie strãinã?

Justificãrile oferite pentru reduce-
rea dobânzii de politicã monetarã par

sã indice o astfel de concluzie. BNR
continuã sã accentueze rolul cererii
deficitare în reducerea presiunilor
inflaþioniste, dar utilizeazã un “ter-
mometru” defect al “temperaturii”
preþurilor.

(continuare în pagina 14)

CÃLIN
RECHEA

Interesul pentru Oltchim,
un mister pentru SOCAR România
SOCAR România nu

confirmã cã ar fi inte-
resatã de combinatul

Oltchim, aflat în insolvenþã,
deºi autoritãþile noastre i-au
pus pe azeri la loc de cinste
pe lista cu investitorii posibili
sã vinã la Râmnicu Vâlcea.

CEO-ul SOCAR România,
Hamza Karimov, a declarat,
ieri, cã nu are cunoºtinþã de un
demers oficial al SOCAR pe
lângã autoritãþile române, în
vederea preluãrii combinatu-
lui Oltchim sau a rafinãriei
Arpechim.

Victor Ponta a propus, sãp-
tãmâna trecutã, companiei pe-
troliere azere de stat SOCAR
sã preia combinatul Oltchim
Râmnicu Vâlcea (OLT), în cadrul
unei vizite în Azerbaidjan, reprezen-
tanþii potenþialului investitor
afirmând însã cã vor analiza situaþia
înainte de a lua o decizie.

Gheorghe Piperea, administrato-
rul judiciar al “Oltchim”, ne-a preci-
zat, sãptãmâna trecutã, cã nu doar
Socar este interesatã de combinat, ci

ºi KazMunaiGaz, aceste companii
fiind între investitorii serioºi care
ºi-au depus intenþiile ºi în scris.

Hamza Karimov a precizat, ieri,
cã SOCAR nu exclude posibilita-
tea continuãrii investiþiilor în Eu-
ropa, indiferent de þarã, precizând
cã societatea urmãreºte, în general,
strategii de investiþii în þãrile prie-

tene ºi care îºi doresc aceste
investiþii.

În urma vizitei premierului
în Azerbaidjan, presa a relatat
cã Socar ar fi interesatã ºi de
rafinãria Arpechim, pe lângã
Oltchim.

Azerii de la Socar ºi-au mai
arãtat interesul faþã de
Oltchim de-a lungul timpului,
însã nu au participat la priva-
tizare.

În trecut, au existat nego-
cieri între SOCAR ºi acþiona-
rul minoritar al combinatului,
PCC, pentru stabilirea unei
asocieri în vederea preluãrii
“Oltchim”.

Pe lângã PCC (acþionar mi-
noritar semnificativ al

“Oltchim”, cu o participaþie directã
ºi indirectã de aproape 33%), printre
investitorii interesaþi de combinatul
vâlcean se mai numãrã fondul de in-
vestiþii israelian “Fortissimo Capi-
tal”, “SCR Grup”, deþinut de ªtefan
Vuza, dar ºi alte companii.

ALEXANDRA OANCÃ

TRANZACÞIE CU REACÞIE ÎNTÂRZIATÃ

Bãsescu reaprinde scandalul
datoriei Rompetrol

Preºedintele Traian Bãsescu re-
aduce în dezbatere publicã
tranzacþia dintre statul român

ºi Rompetrol, prin care grupul petro-
lier vrea sã stingã o datorie a rafinã-
riei Petromidia. Preºedintele nu a su-
flat o vorbã pe acest subiect în primã-
varã, când Guvernul a aprobat tran-
zacþia, care a fost amplu dezbãtutã în
presã.

Domnia sa a gãsit abia acum de
cuviinþã sã reînvie dezbaterea ºi a tri-
mis Parlamentului o cerere de reexa-
minare a Legii privind aprobarea
Memorandumului de înþelegere
încheiat între statul român ºi The

Rompetrol Group N.V., semnat la
Bucureºti pe 15 februarie 2013.

Pare cã, în mod convenabil, Tra-
ian Bãsescu a uitat cum se rãstea, în
urmã cu doi ani, la Guvern, cerând
urgentarea rezolvãrii datoriei Rom-

petrol: „Rompetrol - un alt proiect
care stã blocat. Îl tergiversãm, deºi
ne este clar cã ordonanþa prin care
s-a fãcut este prost scrisã. Bine, prost
scrisã, închide odatã subiectul
Rompetrol, cu datoriile pe care le
are”. ªeful statului a fãcut aceste
declaraþii în contextul în care vor-
bea despre „tergiversãri” ºi „lipsã
de curaj de a lua decizii” în prezenþa
fostului premier Emil Boc ºi a fo-
stului preºedinte al Camerei Depu-
taþilor, Roberta Anastase.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 5)

BNR, prudentã faþã de soluþiile crizei europene
l Anul trecut, Banca Centralã ºi-a majorat substanþial plasamentele pe
termen scurt, reducându-le pe cele pe termen lung

Ultimul raport anual al Bãncii Naþionale a Rom-
âniei (BNR) sugereazã cã aceasta manifestã
prudenþã faþã de soluþii-

le care au fost propuse pentru
rezolvarea crizei economice ac-
tuale. De altfel, guvernatorul
Bãncii Centrale, Mugur Isãre-
scu, a declarat, sãptãmâna trecu-
tã, cã lumea se aflã la sfârºitul
unui ciclu de patruzeci de ani,
care nu ºtie de ce va fi urmat. Domnia sa a afirmat: “Eu
nu pot sã ies din experienþa mea personalã. Cred cã toþi
suntem prizonierii vieþii pe care am trãit-o ºi pe care
încã o avem pe acest pãmânt ºi reacþionãm pe mãsurã.

Am intrat în viaþa maturã, relativ publicã, în 1971,
când se prãbuºea un sistem, sistemul Bretton Woods,

sistemul postbelic, tot vreo 40
de ani, bazat pe un preþ al auru-
lui de vreo 35 de dolari pe uncie.
ªi am vãzut cum tot ce era ade-
vãrat pânã în ‘71 ºi ce citisem eu
nu mai era adevãrat în gândirea
economicã, cursurile nu mai
trebuiau sã fie fixe, nu fãceau

bine, fãceau mai mult rãu, aurul nu mai trebuia sã fie
etalon monetar". (ALEXANDRU SÂRBU)

(continuare în pagina 15)

Aºteptãm ca ASF sã-l avizeze

pe Ludwik Sobolewski în

funcþia de director general al

BVB, ca sã îi putem ura

"Bun venit!"

Hamza Karimov a precizat, ieri, cã SOCAR

nu exclude posibilitatea continuãrii

investiþiilor în Europa, indiferent de þarã.


